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Numeryczny Oœrodek Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej
– seminarium w Elbl¹gu

Pilota¿
bez pilota¿u

£UKASZ RUTKOWSKI

12 i 13 marca Elbl¹g goœci³ blisko 200 geodetów z ca³ej Polski. Tamtejsze OPeGieKa przy wspó³pra-

cy z Urzêdem Wojewódzkim i Urzêdem Miejskim zorganizowa³o dwudniowe seminarium pt. „Nu-

meryczny Oœrodek Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej”. Pierwszego dnia obrady odbywa-

³y siê w auli Centrum Jêzyków Obcych. Organizatorzy przygotowali bardzo bogaty program spotka-

nia. Rozpoczê³o siê ono o dziewi¹tej rano i o w³os przeci¹gnê³oby siê a¿ do samej kolacji.

Nastêpnego dnia te¿ zaplanowano kilka atrakcji, dziêki czemu ka¿dy móg³ wybraæ to, co go

najbardziej interesowa³o.

K onferencjê rozpocz¹³ Zbigniew Sobolewski, witaj¹c przy-
by³ych bardzo serdecznie w imieniu gospodarzy i zapra-

szaj¹c do wys³uchania kilku referatów, a nastêpnie do wspólnej
dyskusji. Geodeta wojewódzki Janusz Augustynowicz oraz
dyrektor OPeGieKa Florian Romanowski zwrócili w swoim
wyst¹pieniu uwagê na ci¹gle nie rozwi¹zany do koñca prob-
lem dotycz¹cy usprawnienia funkcjonowania pañstwowego
zasobu geodezyjnego i kartograficznego (pzgik). Ich zda-
niem w pañstwie naszym nie zosta³y jeszcze stworzone od-
powiednie jednostki organizacyjne, ani w strukturze admini-
stracji rz¹dowej, ani samorz¹dowej, których celem by³oby
prowadzenie pañstwowego zasobu geodezyjnego i kartogra-
ficznego. Podkreœlili fakt, ¿e ogromny postêp technik i tech-
nologii informatycznych wkraczaj¹cych do wszystkich mo¿-
liwych dziedzin naszego ¿ycia wymusza tak¿e na instytu-
cjach pzgik koniecznoœæ sprostania tym wymaganiom. El-
bl¹ski oœrodek dokumentacji od samego pocz¹tku, czyli od
1990 roku, stara³ siê podejmowaæ to wyzwanie. Dzisiaj sami
mo¿emy oceniæ, i¿ ogromny wk³ad geodetów i informaty-
ków z Elbl¹ga przyniós³ znakomite efekty. Powsta³ tam bo-
wiem Zak³ad Mapy Numerycznej, który rozwin¹³ technolo-
giê budowy map numerycznych na platformie MicroStation.
Jego dzie³em jest tak¿e oprogramowanie Nobel, które zrewo-
lucjonizowa³o technologiê pomiarów geodezyjnych oraz
umo¿liwi³o solidne wykonywanie du¿ych robót geodezyj-
nych w krótkim czasie.
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J anusz Augustynowicz przypomnia³ zebranym cele, jakie
przyœwieca³y realizacji tego geodezyjno-informatycznego

projektu. By³o to miêdzy innymi zapewnienie jednolitoœci
opracowañ. Na pocz¹tku chodzi³o g³ównie o uporz¹dkowanie
i wprowadzenie do komputera osnów geodezyjnych. Nastêp-
nie nale¿a³o zinformatyzowaæ czêœæ opisow¹ ewidencji grun-
tów dla ca³ego województwa. Przy wspó³pracy z samorz¹da-
mi lokalnymi i jednostkami bran¿owymi zaczêto tworzyæ nu-
meryczne mapy zasadnicze i ewidencyjne. Opracowano tak¿e
swój w³asny elbl¹ski standard mapy zasadniczej i mapy ewi-
dencyjnej, jako ¿e w owym czasie nie by³o jeszcze jednolitych
standardów krajowych. Kolejnym krokiem, niezmiernie chy-
ba wa¿nym, by³o udostêpnienie wszystkim wykonawcom prac
geodezyjnych i kartograficznych na terenie województwa jed-
nolitego oprogramowania pozwalaj¹cego tworzyæ operaty tech-
niczne w postaci cyfrowej. I wreszcie celem wcale nie naj-
mniej wa¿nym by³o udostêpnianie ró¿nym instytucjom w za-
le¿noœci od potrzeb ró¿nych produktów informatycznych. Re-
alizacja tych zadañ radykalnie podnios³a skutecznoœæ kontroli

materia³ów przyjmowanych
do zasobu oraz zmotywowa-
³a wiêkszoœæ wykonawców
robót geodezyjnych do wspó³-
pracy w tworzeniu i aktuali-
zacji baz danych. Na koniec
podkreœlono problem Ÿróde³
finansowania zasobu. Temat
ten przewija³ siê jeszcze
w wielu referatach i dysku-
sjach prowadzonych zarów-
no oficjalnie na sali, jak i pod-
czas przerw na kawê.
Wiceprezes GUGiK Jerzy
Albin przedstawi³ w skrócie
kierunki prac prowadzonych
przez G³ówny Urz¹d Geode-
zji i Kartografii. Mówi³ o jak
najszybszym wdro¿eniu wie-
lozadaniowego katastru oraz
o utworzeniu biur katastru
(w ci¹gu dwóch lat) wraz z ich zabezpieczeniem finanso-
wym. Poruszy³ tak¿e temat unowoczeœnienia i aktualizacji
prawa, które powinno byæ dostosowane do potrzeb technolo-
gicznych. Jerzy Albin przedstawi³ sytuacjê zwi¹zan¹ z aktu-
alizacj¹ instrukcji i wytycznych technicznych. Nowe instruk-
cje: K1, G5 i G8 s¹ przygotowywane do wydania. Prowadzo-
ne s¹ prace nad aktualizacj¹ kolejnych. Mówca wspomnia³
tak¿e o planach budowy numerycznego modelu terenu dla
ca³ego pañstwa i o dok³adnoœciach z tym zwi¹zanych. Pla-
nowany jest tak¿e rozwój wspó³pracy z uczelniami i szko³a-
mi o profilu geodezyjnym. Na koniec wiceprezes zaprosi³
wszystkich zainteresowanych do szerszej dyskusji na temat
przysz³oœci oœrodków dokumentacji, która mia³a siê odbyæ
nastêpnego dnia.

P opo³udniowa czêœæ seminarium poœwiêcona zosta³a pra-
wie w ca³oœci zaprezentowaniu osi¹gniêæ informatycznych

Numerycznego Oœrodka Dokumentacji Geodezyjnej i Karto-
graficznej (NODGiK-u). Jego pracownicy przedstawili nowe
wersje oprogramowania wykorzystywanego w tamtejszym
oœrodku, a tak¿e przybli¿yli uczestnikom technologiê tworzenia
mapy obiektowej. Prezentacja objê³a dwa programy. Jednym
z nich by³ NOBEL, oprogramowanie, które dotychczasowi u¿y-
tkownicy znali w wersji DOS-owej. Na seminarium przedsta-
wiono now¹ wersjê dla systemu Windows 95/NT. Nobel zosta³
scharakteryzowany nie jako kolejne narzêdzie do przeprowa-
dzania obliczeñ geodezyjnych, ale jako uniwersalny program

Janusz Augustynowicz
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geodezyjny s³u¿¹cy g³ównie wykonawstwu geodezyjnemu.
Umo¿liwia on u¿ytkownikowi przeprowadzenie ca³ego procesu
technologicznego zwi¹zanego z tworzeniem mapy obiektowej.
Jest to narzêdzie wykorzystywane do wielu celów, miêdzy in-
nymi do dostarczania danych, do tworzenia i automatycznej
aktualizacji istniej¹cych map numerycznych oraz do zasilania
baz danych. G³ówne zalety programu NOBEL podkreœlone przez
producenta to: rozbudowana informacja o punktach, dowolna
treœæ gromadzonych informacji (zale¿na od biblioteki znaków
i symboli), obiektowe gromadzenie informacji, mo¿liwoœæ two-
rzenia operatu w formie numerycznej oraz mo¿liwoœæ eksportu
danych do innych systemów.

D rug¹, równie ciekaw¹ aplikacj¹ przedstawion¹ na semi -
narium by³a EWIDENCJA 98. Jest to program powsta³y na

potrzeby urzêdów rejonowych, miejskich i gminnych, który po-
dobnie jak NOBEL pracuje w œrodowisku Windows 95/NT. Zo-
sta³ on stworzony g³ównie dla tych u¿ytkowników, którzy s¹
w posiadaniu programu MSEG. EWIDENCJA 98 pozwala
na po³¹czenie danych opisowych z MSEG-a z numeryczn¹
map¹ ewidencyjn¹. Jest to jej g³ówna zaleta. Godny podkre-
œlenia jest fakt, ¿e program nie wymaga specjalnego przysto-
sowania map. Na terenach, które nie maj¹ map wektoro-
wych, mo¿liwe jest przeprowadzenie skanowania tradycyj-
nych podk³adów mapowych i kalibracji rastra. Korzystaj¹c
z tak przygotowanych danych, po³¹czonych z danymi po-
chodz¹cymi z MSEG-a, jesteœmy w stanie przeprowadziæ pe³-
n¹ analizê spójnoœci danych opisowych i graficznych. Istnie-
je tak¿e mo¿liwoœæ wektoryzacji rastra i dziêki temu stop-
niowej wymiany informacji rastrowej na wektorow¹. Apli-

kacja ta mo¿e byæ wykorzystana zarówno jako niezale¿ny
system, jak i uzupe³nienie systemu obs³ugi numerycznego
oœrodka dokumentacji geodezyjnej. W trakcie prezentacji od-
bywa³y siê tak¿e konkursy (za trafn¹ odpowiedŸ mo¿na by³o
wygraæ tzw. czteropak „napojów orzeŸwiaj¹cych”).

P ierwszy dzieñ seminarium zakoñczy³ siê ogóln¹ dyskus-
j¹ na tematy ró¿ne. Bardzo czêsto pada³o s³owo „obiek-

towoœæ”. Jako ¿e mo¿e byæ ona ró¿nie pojmowana, zastana-
wiano siê, czy mapy obiektowe maj¹ jakiœ zwi¹zek z bazami
obiektowymi. Podnoszono tak¿e problem kosztów prowa-
dzenia NODGiK – wzrosn¹ one czy zmalej¹ w porównaniu z
tradycyjnym oœrodkiem? D³u¿szy czas dyskutowano nad udo-
stêpnieniem oprogramowania i sprzêtu komputerowego geo-
detom, gdy¿ to, ¿e oœrodek siê zinformatyzowa³, nie znaczy
wcale, ¿e musz¹ to zrobiæ geodeci z danego województwa.
Aby nowoczesny oœrodek funkcjonowa³ prawid³owo, nale¿y
np. obni¿yæ cenê oprogramowania dla „swoich” geodetów,
tak jak zrobiono w województwie elbl¹skim, lub te¿ w oœrod-
ku udostêpniaæ komputery geodetom, którzy takowych nie
posiadaj¹.
Gospodarze zauwa¿yli, i¿ wprowadzenie nowoczesnych tren-
dów w oœrodku spowodowa³o wiele pozytywnych reakcji ze
strony geodetów. Wp³yn¹³ na to g³ównie czas przyjmowania
dokumentów w postaci operatów numerycznych. Okazuje siê,
¿e jednego dnia geodeta przynosi dane, a nastêpnego mo¿e
ju¿ odebraæ gotowe wyniki. Dawniej ci¹gnê³o siê to czasami
d³ugimi tygodniami. Ostatni¹ spraw¹, jak¹ nale¿y szczegól-
nie podkreœliæ przy okazji numerycznego oœrodka, jest wzrost
jakoœci wykonywanych prac geodezyjnych. Teraz prace spra-

➠
���	9:



30
MAGAZYN GEOINFORMACYJNY nr 4 (35) KWIECIEÑ 1998

WYDARZENIA

D rugiego dnia obrad przygotowano kil-
ka atrakcji. Jedn¹ z nich by³a rozmowa

na temat ró¿nych rozwi¹zañ i doœwiadczeñ
z zakresu ODGiK. Wiceprezes Jerzy Albin
wyg³osi³ s³owo wstêpne, sugeruj¹c kilka
wa¿nych w¹tków debaty. Przedstawi³ miê-
dzy innymi pomys³ na prywatyzacjê obs³u-
gi oœrodków i jednoczeœnie utrzymania kon-
wencji pañstwowego zasobu geodezyjnego
i kartograficznego. Inna koncepcja to ko-
mercjalizacja ca³ego zasobu: w pierwszym
etapie próba wyceny wartoœci ca³ego zaso-
bu, a nastêpnie utworzenie spó³ki akcyjnej
z ca³ym pakietem w rêkach skarbu pañstwa
i w rezultacie dzia³alnoœæ na pe³nych zasa-
dach rynkowych.
W dyskusji wziê³o udzia³ wiele osób œciœle
zwi¹zanych z nadzorowaniem usprawnieñ
w funkcjonowaniu zasobu, przedstawiaj¹c
swoje pomys³y na przysz³oœæ, jak i dotych-
czasowe osi¹gniêcia. Na wstêpie zosta³a za-
rysowana sytuacja, jaka istnieje w oœrod-
kach dokumentacji w Gdañskiem (przepro-
wadzono tam bowiem przetarg dla firm na
prowadzenie oœrodka). Zapocz¹tkowa³o to
ogóln¹ dyskusjê dotycz¹c¹ wielu aspektów

wdzane s¹ bowiem przez komputer i ka¿da pomy³ka jest od
razu wyœwietlana „czarno na bia³ym”. O¿ywiona dyskusja
zosta³a przerwana, gdy¿ zbli¿y³ siê czas kolejnego posi³ku –
kolacji, a na kolacjê by³... krokodyl!

zwi¹zanych z istnieniem oœrodków, której g³ównym tematem by³y
pieni¹dze. Czy finansowanie ODGiK  z funduszu gospodarki
zasobem jest bezpieczne? Co siê stanie, jeœli fundusz ten zostanie
zlikwidowany? Okaza³o siê, ¿e w Gdañsku 30-60% wp³ywów

A na kolacjê by³ ... krokodyl!
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z dzia³alnoœci oœrodka idzie na jego utrzymanie. Dyskutowano
tak¿e nad zarobkami pracowników. W Gdañsku kierownik zarabia
po³owê, a nawet jedn¹ trzeci¹ tego, co pracownik. Czy nie jest to
sytuacja kryminogenna? – pytano. Dyskusja toczy³a siê jednak
dalej i poruszano coraz to nowe tematy. Jaki powinien byæ zakres
dzia³alnoœci oœrodka? Czy oœrodek powinien zajmowaæ siê tak¿e
ewidencj¹? Ile etatów powinno byæ w oœrodku? Pad³o np. stwier-
dzenie, ¿e liczba etatów nie powinna zale¿eæ od liczby zmian
wprowadzanych na mapê, ale od liczby mieszkañców miasta, w ja-
kim ten oœrodek funkcjonuje, albowiem zmiana zmianie nierówna.
Kolejnym poruszonym tematem by³y op³aty za us³ugi prowadzone
przez oœrodek. Czy powinny byæ one wszêdzie takie same oraz jak
wysokie? Podjêto tak¿e próbê wyjaœnienia faktu, i¿ oko³o 5-10%
ceny ca³ej roboty geodezyjnej stanowi op³ata za us³ugi œwiadczone
przez oœrodek. Czy jest to ma³o (bo ceny us³ug oœrodka s¹ niskie),
czy jest to du¿o (bo cena roboty geodezyjnej jest wysoka)?

J erzy Albin podkreœli³ fakt, i¿ prywatyzacja oœrodków poci¹g-
nie za sob¹ wzrost cen us³ug, a nastêpnie podro¿enie cen robót

geodezyjnych. Pad³y kolejne pytania: Kto bêdzie ponosi³ koszty
prowadzenia takiego oœrodka? Czy czêœæ kosztów bêdzie ponosiæ
firma prowadz¹ca, a czêœæ w dalszym ci¹gu wojewoda? Mo¿e
lepiej by³oby wyceniæ materia³y ca³ego zasobu – przecie¿ stanowi¹
one pewn¹ wartoœæ. Nastêpnie nale¿a³oby je podzieliæ na kilka
czêœci i przekazaæ te czêœci firmom. Ka¿da firma bêdzie wtedy
p³aciæ dzier¿awê w³aœcicielowi, czyli pañstwu – prawda, ¿e proste?
Czy jednak takie proste, jakie siê wydaje na pierwszy rzut oka? Na
samym pocz¹tku napotykamy doœæ powa¿ny problem, a mianowi-
cie, jak policzyæ, wyceniæ wartoœæ zasobu, jak oszacowaæ jego
maj¹tek. Nale¿y odpowiedzieæ najpierw na pytanie, sk¹d on po-

chodzi i sk¹d bêdzie pochodzi³
w najbli¿szej przysz³oœci, gdy
kolejne zmiany wejd¹ w ¿ycie.
Polska nied³ugo „wejdzie do
Europy”, znowu zmieni¹ siê
przepisy dotycz¹ce wykonywa-
nia robót geodezyjnych. Dzisiaj
najdrobniejsza czynnoœæ wyma-
ga opracowania geodezyjnego,
a co bêdzie jutro? Ustalaj¹c ce-
ny za us³ugi oœrodka, trzeba
wzi¹æ pod uwagê nowe techno-
logie – GPS czy fotogrametriê
cyfrow¹. Czy przypadkiem nie
op³aci siê bardziej wykonaæ
pewne roboty geodezyjne od
nowa ni¿ korzystaæ z istniej¹-
cych ju¿ opracowañ w oœrod-
ku? Na koniec poruszono temat
dotycz¹cy komputeryzacji – na-
le¿y zwróciæ uwagê na odpowiednie przeszkolenie pracowników
w zakresie informatycznym i szukaæ dobrych specjalistów w tej
dziedzinie.
Dyskusja toczy³a siê równe dwie godziny. Gra¿yna Sko³bania, dy-
rektor Departamentu ds. Pañstwowego Zasobu Geodezyjnego i Kar-
tograficznego GUGiK, podsumowuj¹c powiedzia³a: „W Elbl¹gu
sta³o siê coœ niezwyk³ego – bez dyrektyw i finansów GUGiK zbu-
dowano numeryczny system do obs³ugi oœrodka dokumentacji geo-
dezyjnej i kartograficznej. Odby³ siê pilota¿ bez pilota¿u. Serdecznie
gratuluj¹c wyra¿am swoje najwy¿sze uznanie autorom”.              ■

Prezes GUGiK Jerzy Albin (stoi)
oraz Maciej Sosiñski z Gdañska
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